
 المستخلص

. وللوصول لهذا بمستشفى خميس مشيط العام هدفت الدراسة لمعرفة أثر البيئة التنظيمية على أداء العاملين

،  أثر إتاحة فرص النمو   أثر السلوك القيادي والإشرافي) الهدف تبنت الدراسة المتغيرات المستقلة التالية  

أستخدمت الدراسة المنهج الوصفي التحليلي أضافة للاستعانة   .نمط الاتصالات( بينثرال والتقدم المهني  و

( فرداً من العاملين بمستشفى خميس  222بأداة الاستبيان الذي تم توزيعه على عينة الدراسة المكونة من ) 

ً بواسطة برنامج الحزم مشيط العام . بعد جمع البيانات تم تحليله وكانت   (SPSS) الاحصائيةا إحصائيا

توصلت لعدد من النتائج  (.0.05مستويات الدلالة الإحصائية لإختبارمربع كاي لجميع العبارات أقل من )

بمتوسط   وأثره على أداء العاملين السلوك القيادي والإشرافيأفراد العينة موافقين بشدة على  نأ وأهمها:

بعدالة دون تمييز وتتبنى   العاملين بالمستشفىبالتعامل مع خاصة فيما يتعلق  (4.36)حسابي عام قدره 

العينة موافقين على محور   أن أفرادكما  .المستشفى في عملها الإسلوب التشاركي في القيادة والإشراف

بمتوسط حسابي عام   وجود التوافقعلى اداء العاملين وظهر ذلك في  واثره إتاحة فرص الترقي والتقدم

و تطبيق إدارة مستوى الوظيفي العملية وال العلمية والقدرات  ( خصوصا في عبارات الدرجة3.82)قدره 

نمط الإتصال  أما عن  مكانه الوظيفي المناسب لمؤهلاته وقدراته.المناسب في  تعيين الشخص المستشفى 

موافقة متوسطه بمتوسط حسابي عام قدره ينة غير متأكدين حيث كانت إجاباتهم بمستوى ن أفراد العإف

 هناكواضحة وغير  ويتضح ذلك في أن المعلومات المنقولة عبر وسائل الاتصال في المستشفى (3.25)

على هذا  ن أفراد العينة موافقينإفداء العاملين متغير أوعن  .بالمستشفىلاتصال بالمستويات العليا ل عوائق

يبذل الموظفون    ويتضح ذلك عند الإجابات على العبارات التالية:  (4.33)بمتوسط حسابي عام قدره    المحور

التنظيمية بالمستشفى تجعل الموظفين يتمتعون بالقدرة العالية على العمل   مهامهم والبيئةالجهد الكافي لإنجاز  

السلوك ن يتميز   أالدراسة بعدد من التوصيات أهمها:  من النتائج أوصت  و  .المسئوليةوالتميز بالجدية وتحمل  

بعدم التحيز وأن يتصف بالعدالة عند التعامل مع العاملين ومشاركتهم في القرارات  مع   القيادي والإشرافي

 أساس على المبنية الوظيفية الترقيات  ر العمل. منحيمنحهم الصلاحيات والمسئوليات التي تتناسب مع تسي 

تحسين فرص التطور الوظيفي بشكل مناسب، وتسريع عملية التطور المهني،    . العمل على والمهنية  الكفاءة

نظام   توفرعلى  حرص الوتعزيز الشعور بإمكانية تحقيق الطموح الذي يسعى اليه العاملون في المستشفى .

من خلال  ئة العمل المقترحات ومناقشة مايطرأفي بي راءهم وآللموظفين بإبداء  والذي يسمح اتصالات فعال

، وعقد الدورات التدريبيه على كيفية التواصل  الاجتماعات واللقاءات الدورية بين القيادة العليا و المرؤوسين  

الفعال بين العاملين بالمستشفى بكل مستوياتهم والقياس الدوري لنظام الإتصال والإستغلال المثل لنظام  

 التواصل الإليكتروني الداخلي .

  



This study intended to find out the effect of the regulatory environment on the performance 

of the staff of Khamis Mushayt General Hospital. To reach this goal, the study adopted the 

following independent variables (the effect of leadership and supervisory behaviour, the 

effect of providing opportunities for growth and professional progress, and an effect between 

the communication pattern). The study used the descriptive analytical method, in addition to 

using the questionnaire tool, which was distributed to the study sample consisting of (222) 

individuals from the Khamis Mushayt General Hospital. After data collection, it was 

statistically analyzed by SPSS and P value was less than (0.05). The study finds a number of 

outcomes, the greatest important of which are: The sample members strongly agree with the 

leadership and supervisory behaviour and its impact on the performance of the workers with 

general average of (4.36), especially with regard to dealing with hospital employees fairly 

without discrimination. The hospital adopts the participatory method of leadership and 

supervision in its work. Also, the sample members agree by general average of (3.82) 

especially on the axis of providing opportunities for promotion and progress and its effect on 

the performance of workers. This was shown in the following: There is a compatibility 

between the educational qualification beside the practical capabilities and the job degree and 

the application of the hospital administration to place the right person in the place. As for the 

pattern of communication, the sample members are not sure, as their answers were at an 

average agreement level with general average of (3.25), and it is clear that the information 

transmitted through the means of communication in the hospital is clear and the possibility of 

contacting the higher levels of the hospital without obstacles. Regarding the performance of 

workers, the sample members strongly agree with this axis by general average of (4.33), and 

this is evident when answers to the following statements: The employees exert sufficient 

effort to accomplish their tasks and the hospital's organizational environment makes the 

employees enjoy a high ability to work, excellence in seriousness and responsibility. Among 

the results, this study suggested a number of recommendations, the greatest significant of 

which are that leadership and supervisory behaviour is characterized by impartiality and that 

it is characterized by fairness when dealing with workers and their participation in decisions 

while giving them the powers and responsibilities that are commensurate with the progress of 

work. Grant job promotions based on competence and professionalism. Work to improve 

career opportunities appropriately, accelerate the process of professional development, and 

enhance the feeling of the potential for achieving the ambition sought by hospital personnel. 

Maintaining an effective communication system by allowing employees to express their 

opinions and suggestions, discussing what happens in the work environment through periodic 

meetings and meetings between the high leadership and subordinates, holding training 

sessions on how to effectively communicate between hospital employees at all levels and the 

periodic measurement of the communication system and optimal use of the internal electronic 

communication systems. 

 

 


